



Brussels, 7 July 2023

Matjaž Nemeč,

Chair of the Delegation for relations with the Maghreb countries and the Arab Maghreb Union

Udo Bullmann,

Chair of the Subcommittee on Human Rights of the European Parliament,

Dear Matjaž Nemeč and Udo Bullmann,

As Members of the European Parliament, we address to you our concern over the imprisonment of popular Hirak Rif Movement activists for their acts related to peaceful exercise of human rights.

We want to express our special concern about the situation of 54 people who were sentenced to prison in June 2018, in particular the situation of Nasser Zefzafi, leader of the protests, who, together with Nabil Ahamjik and Samir Ighid, was sentenced to 20 years in prison. As family members, lawyers, and Amnesty International have denounced, Nasser Zefzafi continues to be pressured to renounce his claims and disassociate himself from the Hirak. The conditions he has to endure are terrible and his health has deteriorated significantly, as the prison authorities refuse to provide him with the necessary medical assistance. His commitment to human rights earned him being a 2018 Sakharov Prize finalist, the highest recognition by the European Union in human rights field.

As you already know, on 19 January 2023, the European Parliament adopted a resolution declaring its concerns about [the situation of journalists in Morocco, notably the case of Omar Radi](#), imprisoned after covering the Hirak protests. The resolution also called for the immediate and unconditional release of Nasser Zefzafi and the rest of the prisoners, condemned the violations of the rights of peaceful protesters and diaspora activists, and deplored the flawed trials and convictions of 43 Hirak protesters, as well as their torture in prison.

For these reasons, we kindly ask you to convey our petition for the release of all people detained in connection with the Hirak protests to the competent authorities, and to request the Government of the Kingdom of Morocco to ensure the protection of and respect for the peaceful exercise of the rights to freedom of expression and information, and to freedom of assembly and of association in the Rif.



Yours sincerely,

Idoia Villanueva, The Left
Leïla Chaïbi, The Left
Antoni Comín, Non attached
Özlem Demirel, The Left
Helmut Geuking, EPP
José Gusmão, The Left
Stelios Kouloglou, The Left
Marisa Matias, The Left
Ana Miranda, Greens/EFA
Javier Nart, Renew
Clara Ponsatí, Non attached
Carles Puigdemont, Non attached
Diana Riba, Greens/EFA
María Eugenia R. Palop, The Left
Andreas Schieder, S&D
Jordi Solé, Greens/EFA
Tineke Strik, Greens/EFA
Miguel Urbán Crespo, The Left



Brussels, 7 juillet 2023

Matjaž Nemeč

Président de la Délégation du Parlement européen pour les relations avec les pays du Maghreb

Udo Bullman

Président de la Sous-commission des Droits de l'homme du Parlement européen

Messieurs Udo Bullmann et Matjaž Nemeč,

En tant que députés du Parlement européen, nous nous permettons de vous écrire pour vous exprimer notre inquiétude concernant l'emprisonnement des militants du Mouvement populaire Hirak au Rif suite à des activités étant protégées dans le cadre de l'exercice pacifique de leurs droits fondamentaux.

Nous tenons à exprimer notre préoccupation particulière quant à la situation des 54 militants qui ont été condamnés en juin 2018 à des peines d'emprisonnement, en particulier celle de Nasser Zefzafi, leader du Hirak Rif, qui a été condamné à 20 ans de prison tout comme Nabil Ahamjik et Samir Ighid. Comme l'ont dénoncé des proches, des avocats et Amnesty International, Nasser Zefzafi continue de subir des pressions l'enjoignant de renoncer à ses revendications et de se dissocier du Hirak. Les conditions de détention qu'il doit endurer sont épouvantables et son état de santé s'est considérablement détérioré car les autorités pénitentiaires refusent de lui fournir les soins médicaux nécessaires. Son engagement en faveur des droits de l'homme lui a valu d'être finaliste du prix Sakharov 2018, la plus haute reconnaissance de l'Union européenne dans le domaine des droits de l'homme.

Comme vous ne l'ignorez certainement pas, le 19 janvier 2023, le Parlement européen a approuvé une Résolution du Parlement européen du janvier 2023 sur [la situation des journalistes au Maroc, en particulier le cas d'Omar Radi](#), « demande la remise en liberté immédiate et inconditionnelle de Nasser Zefzafi et du reste des prisonniers politiques et condamne les atteintes aux droits des manifestants pacifiques et des militants de la diaspora, et déplore les procès et condamnations iniques des 43 manifestants du Hirak, ainsi que les tortures qui leur ont été infligées en prison ».

Pour tout cela, nous vous demandons de transmettre aux autorités compétentes notre demande de libération de toutes les personnes détenues liées aux manifestations du Hirak, et de demander au Gouvernement du Royaume du Maroc d'assurer la protection et le respect de l'exercice pacifique des droits à la liberté d'expression, de réunion et d'information dans le Rif.



Cordialement,

Idoia Villanueva, The Left
Leïla Chaïbi, The Left
Antoni Comín, Non attached
Özlem Demirel, The Left
Helmut Geuking, EPP
José Gusmão, The Left
Stelios Kouloglou, The Left
Marisa Matias, The Left
Ana Miranda, Greens/EFA
Javier Nart, Renew
Clara Ponsatí, Non attached
Carles Puigdemont, Non attached
Diana Riba, Greens/EFA
María Eugenia R. Palop, The Left
Andreas Schieder, S&D
Jordi Solé, Greens/EFA
Tineke Strik, Greens/EFA
Miguel Urbán Crespo, The Left